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مصطفــی کواکبیــان، دبیــرکل حــزب 
مردم سالاری در برنامه بازنگری قانون اساسی 
در اتاق کافــه خبر کلاب هاوس با بیان اینکه 
باید بازنگری قانون اساسی مطالبه ای عمومی 
شــود، گفت: براندازان خارج نشین و حافظان 
وضع موجود هر دو به شدت با بازنگری قانون 

اساسی مخالف اند.
متــن کامــل ســخنان دبیــرکل حزب 

مردمسالاری بدین شرح است: 
ابتدائا ســالروز انقلاب مشروطه را گرامی 
می دارم، مباحث این برنامه هیچ ارتباطی به 
انتخابات مجلس، پیش ثبت نام هفته جاری و 
قوانیــن تازه مصوب شــده در مجلس ندارد، 
و بحث ما اساســی تر از این حرف هاســت و 
معتقدیم که بن بست هایی در نظام جمهوری 
اســلامی وجود دارد که این بن بست ها باید 
رفع شــود و یکــی از زمینه هــای رفع این 
اساســی  قانون  بازنگری  بن بســت ها همین 
اســت که با مشورتی که خدمت جناب آقای 
الویری و دوســتان داشتیم سه سری عزیزان 
در اتاق امشــب شــرکت دارند، یک سری از 
عزیزان معتقدند که ما همین قانون اساســی 
فعلی را بدون تنازل  باید اجرا بکنیم، می تواند 
راهگشا باشد و مشکل اصلی ما این است که 
دســت اندرکاران خیلی مقید به اجرای اصول 
قانون اساســی مخصوصا در حقوق اساســی 
مردم نیســتند، یک دیدگاه هم معتقد است 
که باید از این قانون اساســی عبور کنیم و به 
سمت تشکیل یک مجلس موسسان برویم و 
مصوبات ان مجلس را به رفراندوم بگذاریم و 

آن را مدنظر قرار بدهیم.
دیدگاه دیگر می گوید بر اساس اصل 177 
همین قانون اساســی  بایــد بازنگری قانون 
اساســی را مطرح و تحقق بخشــیم که بنده 
خودم طرفدار همین دیدگاه ســوم هســتم، 
خــب عزیزانی هســتند که صحبــت کنند، 
نماینــده دیدگاه اول شــاید بشــود از آقای 
مهندس عباس عبدی عزیز اســم برد که اگر 
تشریف داشته باشند، از ایشان شروع کنیم و 
نماینده دیدگاه دوم جناب آقای دکتر توسلی 
در ایــن زمینه بحث های حقوقی خوبی دارند 
و نماینده دیدگاه سوم هم جناب آقای دکتر 
گرجی و دوســتان دیگر مثل آقای مهندس 
الویــری در ایــن زمینه می تواننــد مباحث 

راهگشایی داشته باشند.
این برنامه در14 مرداد برگزار می شود؛ به 
دلیل همزمانی با ســالگرد انقلاب مشروطه، 
البتــه مباحث این برنامه ارتباطی با انتخابات 
سال جاری و حتی بحث هایی که رهبری در 
ابتدای ســال هم داشــتند ندارد و این جمع 
پنج شش سال است که دنبال بازنگری قانون 
اساسی است و گروهی در مجمع نمایندگان 
ادوار بودند و حزب مردم ســالاری هم از سال 
96 این بحث را آغاز کرده و این بحث را شش 

سال است که دنبال می کند.
مــا قبــلا پانزده مــورد از بن بســت های 
قانون اساســی را مطرح کــرده بودیم و بعدا 
در یک کرســی علمی ترویجی در دانشــگاه 
علامــه طباطبایی، بنده ده مــورد دیگر هم 
به این پانــزده مورد اضافه کــردم و در یک 
جلســه دیگر هم باز پنج مورد اضافه شــد و 
مجموعا ســی مورد از بن بســت هایی که در 
قانون اساســی فعلی شــاهدش هستیم، باید 
مطرح کنیم، اشاره کنم که سه دسته مخالف 
بحث بازنگری قانون اساســی هســتند، یک 
عده کســانی که حافظان وضــع موجودند و 
معتقدند که خیلی هم خوب اســت و بسیار 
هم وضع عالی اســت و آذر سال گذشته بود 
که ســران ســه قوه گفتند؛ هیچ بن بست و 

مشکلی نیست و با همین قانون اساسی فعلی 
می شــود، حکمرانی مطلوب داشــت! و فقط 
بحث در اجرا اســت و یک عده ای هم به نظر 
من کسانی هســتند که به نوعی اپوزیسیون 
نظامند و به نوعــی معتقدند که این بحث ها 
باعث تاخیر فروپاشــی نظام می شود و مدعی 
هســتند ما که این بحث ها را مطرح می کنیم 
به نوعی سوپاپ اطمینان هستیم برای حفظ 
نظام و اینها به شــدت مخالف هســتند، یک 
عده ای هم از دوستان اصلاح طلب که من گه 
گاهی می شــنوم که باتوجه به ترکیب اصل 
177 قانون اساســی یک نــوع نگرانی دارند 
که درصورتی که ایــن اتفاق بیفتد و بخواهد 
بازنگری بشود، اقتدارگرایی بیشتری خواهیم 
داشت و تصلب بیشــتری پیش خواهد آمد، 
من معتقدم گروه ســوم به نوعی اشتباه فکر 
می کنند، حتمــا اگر وضع موجــود بخواهد 
حفظ شود، به فروپاشی می انجامد و ما معتقد 
نیستیم که این نظام که این همه مشکلات را 
پشت سر گذاشته باز بخواهیم بیاییم سر خط 
و باز از نــو یک نظام جدیدی را بنیان گذاری 
کنیم که این اشتباه است لذا عزیزانی هم که 
بازنگری طوری هست،  فکر می کنند ترکیب 
حتما توجه داشــتند و دارنــد که باید نصف 
به علاوه یک شرکت کنندگان به آن چیزی که 
به همه پرسی گذاشــته می شود، رای بدهند 
و نمی شــود با 2 میلیون نفر رفراندوم برگزار 
کرد باید اگر شصت میلیون نفر واجد شرایط 
هستند باید بالای ســی میلیون نفر شرکت 
کنند و بالای پانــزده میلیون نفر رای مثبت 
بدهند تا قانون اساســی جدید تصویب بشود 
و بــه همین دلیل معتقدم هیچ نگرانی وجود 
ندارد، اتفاقا حافظان وضع موجود می دانند که 
با این فضای مجــازی و با این بحث هایی که 
هست و مردم به خوبی می دانند که چه طور 
با مباحث برخورد کنند، با بازنگری مخالفند 
و معتقدند که اساســا نباید هیچگونه بحثی 
برای بازنگری قانون اساســی داشت، دوستان 
توجــه بکنید کــه آن چیزی کــه مهندس 
میرحسین موسوی هم گفتند؛ ایشان مطرح 
کردند که اول از مردم بپرســیم که آیا همین 
قانون اساســی را می خواهنــد یا می خواهند 
که تغییــر کند، اگر مــردم گفتند که تغییر 
کند بایــد برویم دنبال مجلس موسســان و 
آن وقت مصوبات آن مجلس موسســان را به 
رای بگذاریــم، من معتقدم کــه این در دراز 
مدت می تواند طرح خوبی باشد ولی در کوتاه 
مــدت ما را به نتیجه نمی رســاند، چون این 
نظام فعلی اصلا به چنین خواســته ای تن در 
نخواهد داد و بــرای همین بحث اصل 177 
هم مقاومت هایی دارد می شــود چه برسد به 
این که بگوییم مجلس موسســان و ...، بنده 
معتقدم مــا می توانیم تمامــی مباحثی که 
به عنوان بن بست های قانون اساسی هست در 
قالب اصلاح قانون اساســی و بازنگری قانون 
اساســی آن را رفع بکنیم، عرض کردم بنده 
نمی خواهــم بحث های تکــراری کنم چون 
قبــلا این بحث ها را داشــته ایم اجمالا اینکه 
ما وضعیتی در قانون اساســی داریم که هیچ 
زمینه ای برای مثلا همین که زنان بتوانند در 
معرض کاندیداتوری ریاســت جمهوری قرار 
بگیرند یا اینکه مثــلا خبرگان خودش برای 
خودش قانون می نویسد و اساسا در خبرگان 
هیچ زنی حضور نــدارد و در عین حال اصلا 
فقط باید مجتهد باشند و بعد آن هم از طریق 
شورای نگهبان تایید بشوند یعنی اقشار دیگر 
مردم حضور ندارد، مثلا اقلیت های دینی در 
مجلس شــورای اســلامی حضور دارند ولی 
در خبرگان چرا نباید حضور داشــته باشند؟ 

حالا این موضوع خبرگان خــودش ده ایراد 
اساســی دارد که یک ایرادش مربوط به عدم 
حضور خانم ها است، بحث این است که ما در 
خصوص آن پانزده موردی که در ابتدای این 
مباحث مطرح کردیم که هویت نظام سیاسی 
متاســفانه الان با مشــکل مواجه است یعنی 
یک نوع توســعه نیافتگی در کشور می بینیم 
بالاخره در دنیــا نظام ها یا پارلمانتاریســت 
هستند یا پرزیدنشــالی و ریاستی هستند یا 
نیمه ریاســتی و نیمه پارلمانی هستند ولی 
ما در اینجا چنین چیزی نداریم و متاســفانه 
بحثی اســت که علیرغم اینکه می خواستیم 
در دور قبل ریاســتی بشــود عملا این اتفاق 
نیفتد و مشکلات ما بیشــتر شد یا اساسا ما 
نظام انتخابات حزبــی را نداریم و بزرگترین 
مشــکل سیســتم سیاســی ما این است که 
مدعی هســتیم که مردم ســالاری هستیم، 
در مردم ســالاری باید با انتخابات باشــد، در 
انتخابــات باید رقابت باشــد، در رقابت باید 
احزاب باشــند و در احــزاب باید نظام حزبی 
تعریف شــده ای باشــد یا این بحث ریاست 
جمهــوری که عــرض کردم به لحــاظ مقام 
سیاســی مقام دوم است ولی جایگاهش اصلا 
مشــخص نیســت در قانون اساسی و حتی 
کشورهایی که توســعه نیافته تر از ما هستند 
نظام ریاســتی شــان خیلی دقیــق تر اجرا 
می شــود یا وجود مجمع تشخیص مصلحت 
نظام که عملا مجلس دوم اســت و می دانید 
که با بحث سیاســت های کلی نظام می آیند 
قوانیــن مصوب مجلس که شــورای نگهبان 
هم گیری نمی دهد اینهــا بالاخره می توانند 
ایراد وارد کنند یا موضوع نظارت اســتصوابی 
و ایــن حرف ها در مورد خــود قوانین هم ما 
هم چند دوره در مجلــس بودیم، می گویند 
ابهــام دارد، برای رفع ابهــام هم یعنی عملا 
باید آن قانون ســالبه به انتفاء موضوع بشود 
یا وجود شــورای عالی امنیت ملی به عنوان 
اینکه بالاخره سیاســت های دفاعی و امنیتی 
را تنظیم کند ولی عملا ما دیدیم در ماجرای 
بنزین یک نمونه اســت که چه دخالت هایی 
دارند، یا نهادهایی که خارج از قانون اساسی 
وجود دارند مثل شورای هماهنگی اقتصادی 
ســران سه قوه یا شورای عالی فضای مجازی 
و شــورای عالی انقلاب فرهنگــی و .... خب 
اینها هم باید تکلیفشــان مشخص شود، اگر 
واقعا باید در کشــور وجود داشته باشند باید 
رد پایی در قانون اساســی داشته باشند ولی 
نهادهایی که در قانون اساســی نیســت ولی 

جاهای دیگر بحث شــده است مثل نهادهای 
زیرمجموعــه رهبــری مانند آســتان قدس 
رضوی، بنیاد مســتضعفان، سازمان تبلیغات 
و ســتاد اجرایی فرمــان امام که بســیاری 
از قدرت هــا را در دســت دارنــد ولی معلوم 
نیســت در کجای قانون اساسی باید سراغی 
از آنها گرفت کما اینکه یک ســری نهادهایی 
هستند که بالاخره مربوط به نیروهای مسلح 
هســتند و این نیروهای مسلح هم تکلیفشان 
باید مشــخص شود با اینکه نباید در سیاست 
دخالت کنند نبایــد در غیر محدوده نظامی 
فعالیتی داشــته باشند ولی عملا ما می بینیم 
که بســیاری از قدرت ها را در دست دارند، ما 
در قانون، ارتش داریم و ارتش هم از این نظر 
رعایت بیشــتری دارد ولی در قوانین ســپاه 
پاســداران علیرغم اینکه آمده و وصیت امام 
خمینی)ره( هم هست اما می بینیم گاهی در 
دسته بندی ها و مناقشات سیاسی و تبلیغات 
انتخاباتی اینها حضــور دارند که باید تکلیف 
اینها واقعا مشخص شــود یا حتی اختیارات 
اصل 110 یک جوری باید تعریف شــود که 
بالاخــره کف و ســقفش چیســت ولی الان 
به گونه ای مطرح شــده اســت که گویا هیچ 
محدودیتــی برای این اصل 110 وجود ندارد 
یا مثلا گفته می شــود که شرایط اضطراری 
معلوم نیست که تعیین تکلیفش با کیست، یا 
ما معتقد به جوان گرایی هستیم اما واقعیتش 
می بینیم که متوسط سن بسیاری از نهادهای 
ما بالای شــصت، هفتاد ســال است و هیچ 
قانون راهگشایی برای این نداریم و می توانیم 
صراحت بیشــتری در قانون اساســی داشته 
باشــیم، یا خود اصل 59 قانون اساسی گفته 
که رفراندوم را دوســوم مجلس باید تصویب 
کنند، چه کســی گفته که بــرای یک همه 
پرســی معمولی دو ســوم نمایندگان مجلس 
تصویب کنند و بعــد هم تازه به فرمان رهبر 
انجام شــود، چرا نیاییم ساده سازی بکنیم و 
بگوییم مثلا بــا پانصد هزار امضا یا با ســی 
نماینده یا ســی حزب و امثــال اینها انجام 

بشود؟
باید تاکید کنم من معتقدم یکی از راه های 
برون رفت از وضعیت مشارکت سیاسی مردم 
همین است که ما یک امیدواری بدهیم برای 
بازنگری قانون اساسی، خب 52 درصد مردم 
در انتخابات دولت فعلــی غایب بودند و 60 
درصد مردم هم در انتخابات مجلس یازدهم 
غایــب بودند، من حوادث آبان 98 یا دی ماه 
96 یا ســقوط هواپیمــای اوکراینی و امثال 

اینها را دخیل می دانــم ولی یکی از راه هایی 
که مــردم را پرانگیــزه بکند در مشــارکت 
سیاسی همین است که احساس به اصطلاح 
تفاوت برای نهادها قائل بشــوند، فرض کنیم 
که مجلس را هم بســیار عالی انتخاب کردیم 
و خیلــی هم عناصر خوبی را فرســتادیم در 
مجلس، خب این مجلس اگر بخواهد ماشین 
امضــا برای منویات صاحبان قدرت باشــد و 
نتوانــد واقعا در راس امــور بصورت واقعی از 
طرف ملت تعیین تکلیف کند چه فایده دارد؟ 
لذا بســیاری از انگیزه های مشارکت تضعیف 
شده به دلیل اینکه راهی برای بازنگری قانون 
اساســی باز نکرده ایم، مــن معتقدم یکی از 
راه ها همین اســت و بعد از 34 ســال که از 
آخرین بازنگری در ســال 1368 می گذرد ما 
می گوییم که یک بار دیگر تجربه کنیم و این 

بازنگری را انجام بدهیم.
من معتقدم در این برنامه می توانستیم از 
نظرات شــنوندگان هم که چند ساعت وقت 
گذاشتند اســتفاده کنیم یا اگر سوالی هست 

پاسخ بدهیم.
البته نسبت به فرمایشــات گهربار جناب 
آقای عبدی خیلی بحث است و درست است 
که مــا در حاکمیت قانون مشــکل داریم و 
حرف های آقای عبدی را در مشــکل داشتن 
در حاکمیت قانون قبول دارم، اما قبول بکنیم 
که به هر حال یک سندی که به عنوان میثاق 
ملی از آن یاد می شــود ما نیــاز داریم و آن 
هم بایــد بی نقض و بدون تناقــض و ابهام و 
اشکال باشد، حالا آنهایی که عمل نمی کنند، 
درســت است، اما اینکه اســتناد کنیم آیین 
بازرسی ما، آنجا قانون قضایی ما، آنجا و جای 
دیگر مشــکلات در اجرا است، اینها در جای 
خود درست اســت ولی منافاتی با این ندارد 
که ما میثاق ملی بدون نقصی داشــته باشیم 
ولو این که بالاخره یک عده ای به این میثال 
ملی عمل نکنند و پشــت پا بزنند و ابهاماتی 
ایجاد کنند، من منظورم این اســت عزیزانی 
که آمده اند قطعا یک استدلال حقوقی دارند 
و صرفا بازی سیاســی نیست ولی قبول دارم 
این فرمایش ایشــان را کــه بازنگری قانون 
اساســی مطالبه عمومی نشده ما اگر بتوانیم 
این را یک مطالبــه عمومی کنیم قطعا آقای 
عبدی هم این فرمایشــات را نخواهد داشت 
چون احســاس می کننــد الآن این موضوع، 
موضوعی نیست که مبتلابه کل جامعه باشد 
پس می گویند چه فایــده ای دارد، همین را 

اجرا کنیم و نیازی به بازنگری نباشد.

دبیرکلحزبمردمسالاریدرکلابهاوس:

بازنگری قانون اساسی باید مطالبه عمومی شود 

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه ما در یک جنگ تن 
به تن در عرصه رسانه قرار داریم؛ گفت: امروز جبهه دشمن، 
جبهــه جنگ، تانک و توپ و هواپیما نیســت، خاکریزی که 
جلوی ما صف کشیده یک جنگ رسانه ای است که سنگر آن 

مرتب جابجا می شود.
محمد مخبر کــه در آیین روز خبرنگار، در ســخنانی با 
گرامیداشــت یاد امام راحل)ره( و شهدای جنگ تحمیلی و 
شــهدای خبرنگار، خطاب به اهالی رسانه اظهار داشت: هیچ 
کس به اندازه شــما نمی داند که ایــن حرفه از چه اهمیت و 

سختی برخوردار است.
مخبر در ادامه به حوادث سال گذشته در کشور اشاره کرد 
و گفت: در این جریانات خودتان دیدید که رســانه دشمن و 

رسانه سلطه چه کارهای عجیبی انجام داد.
وی افزود: همه افرادی که درگیر جریان برخی اغتشاشات 
بودند، عدد بالایی نبود اما آنچنان صحنه سازی کردند که انگار 

کل کشور روی آتش قرار دارد و این قدرت رسانه است.
مخبر یادآور شــد که در تاریخ کشــوری سراغ نداریم که 
50 هزار نفر را از کشورهای مختلف جمع کنند و هزینه های 
آنها را بپردازند تا علیه کشــوری اغتشاش کنند اما غربی ها 
خواننده های دنیا را که چندین میلیون دنبال کننده داشتند، 

جمع کردند تا علیه جمهوری اسلامی ایران همخوانی کنند.
وی با اشاره به اینکه آمریکا حدود 400 میلیون دلار برای 

تقابل رسانه ای با ایران هزینه کرده است، به موفقیت دولت 
سیزدهم برای کنترل اوضاع و بازگشت آرامش به کشور اشاره 
کرد و گفت: آخرین هجمه آنها این بود که تمام رســانه ها را 
برای به خیابان آوردن مردم در ایام اغتشاشات بسیج کردند 
ولی توفیق نیافتند. وی با برشــمردن برخی از این مشکلات 
افــزود: وقتی دولت ســیزدهم کار را آغاز کرد در بخش های 
مختلفی دچار مشــکلات جدی بودیم. معــاون اول رئیس 
جمهور یادآور شد: به خاطر دارید که در شهریور 1400 روزانه 
بین 700 تا 750 نفر بر اثر کرونا جان خود را از دســت می 
دادند؛ در آن شــرایط نه به ما واکسن دادند و نه اجازه دادند 

خودمان واکسن را بسازیم.
مخبر ادامه داد: در زمان کرونا در شرایطی قرار داشتیم که 
حتی برای ساخت واکسن هم مواد اولیه و تجهیزات را ضبط 

کردند و از پول خودمان به خودمان واکسن ندادند.
معــاون اول رئیس جمهور تاکید کــرد: ذخایر راهبردی 
کشور در وضعیتی قرار داشــت که واقعا برخی شب ها برای 
تامین آنها نگرانی جدی داشتیم زیرا ذخایر راهبردی گندم، 
جو، ذرت، کنجاله، روغن زیر خط قرمز بود. مخبر با بیان اینکه 

در برخی استان ها برای 12 روز گندم داشتیم، افزود: این بدان 
معنا بود که اگر اتفاقی چون ســیل و زلزله در استانی رخ می 
داد، نمی توانســتیم گندم یا آرد به آن استان برسانیم. وی به 
موضوع فروش نفت در ابتدای دولت ســیزدهم اشاره کرد و 
گفت: در آن زمان روزانه بین 300 تا 400 هزار بشــکه نفت 
می فروختیم و به پول های آن هم نمی توانســتیم دسترسی 
پیدا کنیم یعنی ضبط می شــد ونمی توانستیم جابجا کنیم و 

از آن استفاده کنیم.
وی ادامه داد: پول های بلوکه شــده کشــور هم وضعیتی 
داشت که نمی توانستیم از آن استفاده کنیم. حتی برای تهیه 
کالاها اساسی، از پول هایی که در کشورهای همسایه خودمان 
داشتیم نمی توانستیم اســتفاده کنیم. وی یادآور شد: دولت 
همچنان به طور ماهانه بین 10 تا 12 هزار میلیارد تومان بابت 
سود اوراقی که در گذشته هزینه شده، می پردازد. معاون اول 
رئیس جمهور با بیان اینکه کشور توانست به سرعت واکسن 
کرونا را بسازد و 150 میلیون دز واکسن را از محل پول های 
خود در سایر کشورها وارد کند، اظهار داشت: در حوزه ذخایر 
 کالاهای راهبردی هم توانســتیم به ســرعت ذخایر اساسی 

کشور را به 80 درصد برسانیم. مخبر یکی دیگر از موفقیت های 
دولت ســیزدهم را آزاد کردن پول های بلوکه شده ایران در 
برخی کشورهای منطقه برشــمرد و افزود: توانستیم تورم را 
در اســفندماه 1400 به میزان 40 درصد کاهش دهیم و این 
سال را با تورم حدود 46 درصدی پشت سر گذاشتیم. مخبر 
با بیان اینکه برخی از حــذف ارز ترجیحی انتقاد می کنند، 
بیان داشــت: این اقدام اختیاری نبود و مجبور بودیم که این 
کار را انجام دهیم زیــرا کالاها را به یک پنجم قیمت عرضه 
می کردیم به طوری که در کشورهای همسایه تعرفه واردات 
کالاهای ما را صفر کردند و فروشگاه های کشورهای همسایه 
از کالاهای ایرانی پر شــدند. وی یادآور شــد: من به آیت الله 
رئیسی گفتم شما رئیس جمهور 80 میلیون نفر هستید، اما 
بایــد 400 میلیون نفر را اداره کنید چون کالاهای اساســی 

کشورهای همسایه نیز از کشور ما قاچاق و تامین می شود.
مخبر گفت: ما در ســال 1400، 18 میلیارد دلار معادل 
360 همت ارز ترجیحی دادیم. کسانی که اوضاع مالی بهتری 

داشتند، بیشتر می توانستند از این یارانه ها استفاده کنند.
وی تصریح کــرد: بنابراین در خرداد 1401 مواجه با یک 
تورم 12 درصدی بودیم. کســانی که می گویند دولت برنامه 
نداشتند، پاسخ بدهند که دولت چگونه توانست با وجود همه 
اتفاقات بزرگ ســال 1401 تورم را در پایان این سال معادل 

پایان سال قبل نگه دارد.

مخبردرآیینروزخبرنگارمطرحکرد

کارشکنیآمریکاییهادرآزادسازیپولهایبلوکهشده

محمود صادقی نماینده پیشین مجلس درباره اینکه چرا 
مجلس یازدهم اصرار دارد که از یک اســتثناء قانونی )اصل 
85( بارها استفاده کند، گفت: نمایندگان غیر عضو کمیسیون 
باید به این نکته توجه داشــته باشند که شبیه طرح صیانت 
آن ها از مشــارکت در قانونگذاری محروم می شــوند و دلیل 
موجهی نیز ندارد. خیلی از قوانینی که در کمیســیون ها به 
صورت آزمایشی تصویب می شــوند نیز همینطور است و به 
دلیل اهداف و اغراض پشــت پرده ای وجــود دارد در صحن 
بررسی نمی شوند. بار قبل مجلس یازدهم در برابر اصل هشتاد 
و پنجی شــدن طرح صیانت مقاومت کردند و این طرح نیز 
از مســیر قانونگذاری به سرانجام نرســید. این در حالی بود 
که اکثریت نمایندگان مجلس یازدهم اصولگرا هســتند اما 
این ایســتادگی نیز به دلیل واکنش های اجتماعی در مقابل 
طرح رخ داد. این فعال اصلاح طلب خاطر نشــان کرد: تلاش 
برای بررســی لایحه با اصل 85 نشان می دهد که نمایندگان 
متوجه شرایط اجتماعی هستند و می دانند که تصویب چنین 
قانونی با واکنش های منفی جامعه روبه رو می شــود. مجلس 
یازدهم نیز در ســال پایانی است و این مزید بر علت شده تا 
نمایندگان تمایل نداشته باشند صحن مجلس تبدیل به محلی 

برای بحث هایی شود که واکنش منفی اجتماعی در پی دارد. 
این موضوع موقعیت نمایندگان در مخاطره قرار می دهد.  وی 
تصریح کرد: همین رویکرد مجلس نیز دلیلی بر این ادعاست 
که چنین لایحه ای قابلیت اجرا نــدارد. از زیرکار فرارکردن، 
پــاس کاری کردن نهادها و دفع الوقت کردن نشــان می دهد 
که می دانند محتوای این طــرح مقبولیت لازم را در جامعه 
ندارد. البته تصویب قوانین آزمایشی می تواند دلایل مختلفی 
داشته باشــد اما این رویکرد درباره لایحه حجاب با توجه به 
سوابق آن دلایل روشنی دارد. صادقی اظهار داشت: مشخص 
است که آن ها ضمن اینکه می خواهند کاری انجام دهند اما 
شجاعت آن را ندارند. نمایندگان نمی خواهند با واکنش های 
منفی مردم روبه رو شوند و در انتخابات آینده ثمر آن را ببینند 
و نه می توانند دســت از تصویب چنین لوایحی بردارند و در 
چنین وضعیتی دســت به چنین اقداماتی می زنند. وی ادامه 
داد: تاکنون مطابق اخبار منتشرشــده مجلس تقریبا دو برابر 
آنچه دولت و قوه قضائیه در لایحه عفاف و حجاب پیش بینی 
کرده بودند، حکم اضافه کرده است. به ویژه با گرایشی که در 
جرم انگاری لایحه وجــود دارد آن را تبدیل به منبع درآمد 

کردند که باعث استحضا در سطح جامعه شده است. 

فرزانــه ترکان عضو حــزب کارگزاران ســازندگی ، در 
مــورد جلســات این حزب پیرامــون انتخابات افــزود: در 
حزب کارگزاران صحبت هایی پیرامون انتخابات شــده اما 
تصمیم گیری نشده و از طرفی موضع رسمی حزب نیز اعلام 
نشده که امیدوار هستیم در این هفته دبیرکل و یا سخنگوی 
حزب کارگزاران موضع رســمی حزب را در مورد انتخابات 
مجلــس دوازدهم اعلام کنند. در هــر صورت تعدد نظرات 
پیرامون انتخابات وجود دارد لذا باید تجمیع شود و همگی 
به نتیجه واحد درباره انتخابات مجلس دوازدهم دست پیدا 
کنند. تــرکان در ارزیابی اینکه تا چه انــدازه احتمال دارد 
ماننــد انتخابات 98 حزب کارگزاران جدا از مواضع گروهی 
اصلاح طلبــان در انتخابات فعالیت و نامــزد معرفی کند، 
تصریح کرد: بعید می دانم که حزب کارگزاران جدا از جبهه 
اصلاحات تصمیم بگیرد و در انتخابات حضور فعال داشــته 
باشــد. با توجه به وضعیتی که در حال حاضر وجود دارد و 
تجربه ای که از ردصلاحیت های گســترده وجود دارد، بعید 
می دانم که حزب کارگزاران برای انتخابات لیست بدهد البته 
نظر جمعیت حزب اهمیت دارد اینکه به چه صورت در مورد 
انتخابات موضع گیری کنند اما هر اتفاقی که بیافتد ترجیح 

حزب این است با جبهه اصلاح طلبان به تصمیم گیری برسد.
این فعال سیاســی اصلاح طلب در پاســخ به اینکه در 
صورت حضور حزب در انتخابات نام چه کســانی در لیست 
قرار خواهد گرفت، اظهار کرد: هنوز هیچ کدام از چهره هایی 
که مطرح هستند و از نظر ما هم قابلیت حضور در مجلس 
را دارند و می توانند موثر واقع شــوند به صورت رســمی یا 
غیررسمی برای کاندیداتوری ابراز وجود نکردند یعنی همه 
چیز در پرده ابهام وجود دارد. کما اینکه محسن هاشمی نیز 
در مورد اعلام داوطلبی خود موردی نگفته است. ترکان در 
واکنش به اظهارات اخیر حداد عادل پیرامون اصلاح طلبان 
خاطرنشــان کرد: اصلاح طلبان مرتب توسط عوامل قدرت 
سانســور می شــوند، نمی توانند کاندیداهای اصلی خود و 
چهره هــای صاحب نظر و لایــق را معرفی کننــد و بدون 
ردصلاحیت این افراد لیستی ارائه بدهند و نمی توانند بدون 
سانســور مواضع خود را بیان کنند، لذا جایگاه آنها در میان 
مردم کم رنگ شــده اســت. او ادامه داد: بر فرض محال و 
احتمال درصد پایین جبهه اصلاحات به این نتیجه برسد که 
لیستی بدهند، اما باید به سمت افراد تقریباً ناشناخته و در 

درجه دو و سه بروند، مردم آنها را نمی شناسند.

ترکان:هنوزاصلاحاتبرایحضوردرانتخاباتتصمیمینگرفتهاستصادقی:مجلسشجاعتبررسیلایحهحجابراندارد

رئیسی:
کشفحجاب،شکستنحریمعمومیجامعهاست

سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور اقدامات، خدمات و دستاوردهای دولت طی 
دو ســال گذشته را شایسته تبیین و تنویر برای افکار عمومی دانست و با تاکید 
بر ضرورت حفظ و پاسداری از هنجارهای فرهنگی جامعه گفت : کشف حجاب، 
هنجارشــکنی و شکستن حریم عمومی جامعه است و در عین حال خلاف شرع 
و قانون نیز می باشــد و نیاز اســت با اتکا به قوانین موجود و همچنین مشارکت 
عمومی نسبت به رفع آن اقدام شود. سید ابراهیم رئیسی در جلسه هیات دولت 
خطاب به مســئولان بخش های مختلف دولت تاکید کرد ضمن پرهیز از گرفتار 
شــدن در امور حاشیه ای، همه توجه و تمرکز خود را به گره گشایی از مشکلات 
کشور معطوف کنند. رئیس جمهور نگاه امیدوارانه، تحول خواه و روحیه جهادی 
و انقلابی مسئولان را متضمن حل مشکلات کشور دانست و گفت: رویکرد کلی 
حرکت و اقدام مسئولان باید معطوف به بازکردن گره ها از مشکلات کشور باشد و 
در این مسیر نیز نباید گرفتار حاشیه شد. رئیسی با بیان اینکه امروز گرفتار شدن 
در هر حاشیه ای که مدیران کشور را از متن اصلی که همان خدمت به مردم است 
بازدارد حتما یک خطای راهبردی اســت، بر ضرورت پیگیری مصرانه و مستمر 
مسائل کشــور و مطالبات مردم تا حصول نتیجه از سوی مدیران در بخش های 
مختلف تاکید کرد. رئیس جمهور همچنین اقدامات، خدمات و دســتاوردهای 
دولت طی دو ســال گذشته را شایسته تبیین و تنویر برای افکار عمومی دانست 
و بــا تاکید بر ضرورت حفظ و پاســداری از هنجارهــای فرهنگی جامعه گفت : 
کشــف حجاب، هنجارشکنی و شکســتن حریم عمومی جامعه است و در عین 
حال خلاف شــرع و قانون نیز می باشــد و نیاز اســت با اتکا به قوانین موجود و 
همچنین مشارکت عمومی نسبت به رفع آن اقدام شود. همچنین ابراهیم رئیسی 
در دیدار از صداوسیما به مناسبت روز خبرنگار گفت: دولت سیزدهم منتقدان را 
بی شناسنامه نمی داند رئیس جمهور با بیان اینکه دولت نقدپذیر است و نقد و نظر 
را برای خود مفید می داند، گفت: ممکن است به برخی اقدامات دولت انتقاداتی 
وارد باشــد ولی این دولت، منتقدان را افراد بی شناسنامه و بی هویت نمی داند و 

برای شنیدن صحبت های منتقدان گوش شنوا دارد.

اژهای:
شایدازدوهزارقاضییکقاضیدچارلغزششود

حجت الاســلام محسنی اژه ای روز دوشنبه در نشســت با اساتید و نخبگان 
جامعه پزشکی اســتان فارس با موضوع »کاهش آسیب های اجتماعی«، اظهار 
کرد: هم ما در جامعه قضات و هم شما در جامعه پزشکی به تقویت ساختارها و 
سازوکارها در حوزه صیانت از جایگاه ها و مجموعه ها و همکاران مان، نیازمندیم و 

در این زمینه می توانیم اقدامات مشترکی را در دستور کار قرار دهیم.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به مقوله اخلاق در جامعه پزشکی و جامعه قضایی 
گفت: برای نمونه از میان 2 هزار قاضی، ممکن است یک قاضی از حیث مالی و 
یا رفتاری و اخلاقی دچار لغزش شود؛ احتمال می رود لغزش همین یک قاضی به 

همه جامعه قضات تعمیم داده شود و این یکی از مشکلات ماست.
وی ادامه داد: شما نیز در جامعه پزشکی با این قبیل مسایل مواجه اید، لذا باید 

ساختارها و سازوکارهای صیانت از مجموعه های مان را تقویت کنیم.
رئیس عدلیه بیان کرد: هم ما در امر قضا و هم شــما در امر پزشــکی ممکن 
است با حالت پرخاشگرانه و خشنِ مراجعان و مخاطبان مواجه شویم؛ خیلی مهم 
اســت که نحوه برخورد ما با این خشم و خشــونت چگونه باشد؟ آیا حتماً لازم 
است که در همان وهله نخست برای مقابله با این خشونتِ اعمال شده، متوسل 
به قوه قهریه شــویم یا باید ترتیبات دیگری اتخاذ کنیم که دامنه خشونت فرد 

گسترش نیابد؟
وی افزود: آیا نباید میان خشم و خشونت فردی که برای مثال فرزند خود را 
در اتاق جراحی از دســت داده با ارتکاب عملِ خشن یک فرد در خیابان تفاوت 
و تمایز قائل شــویم؟ به اعتقاد ما، باید در مواجهه و بررسی اعمال خشونت آمیز، 
شرایط و حالات افراد را مدنظر قرار داد؛ این قبیل موارد، از جمله موضوعاتی است 

که نیازمند کار مشترک میان جامعه قضایی و جامعه پزشکی است.

توضیحاتوزیرکشور
دربارهپیشثبتنامانتخاباتمجلس

وزیر کشــور در بازدید از ستاد انتخابات کشور و روند فعالیت ها را در آغازین 
دقایق پیش ثبت نــام از متقاضیان داوطلبی انتخابات دوازدهمین دوره مجلس 

شورای اسلامی توضیحاتی ارائه کرد.
احمد وحیدی در جریان بازدید از ستاد انتخابات کشور، فرایند پیش ثبت نام 

الکترونیکی انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی آغاز شد. 
وحیدی بر آمادگی کامل وزارت کشــور در برگــزاری فرایند پیش ثبت نام 

تاکید کرد.
احمد وحیدی وزیر کشور گفت: در یک ساعت ابتدایی پیش ثبت نام انتخابات 

مجلس 2220 نفر به سامانه مراجعه کرده که کار 678 نفر تمام شده است.
وزیر کشــور با دعوت از متقاضیان برای ثبت نام در انتخابات مجلس شورای 
اسلامی، گفت: از همه احزاب و جریان ها و اشخاص حقیقی دعوت می کنم تا در 
مهلت یک هفته ای تعیین شده برای ثبت نام در انتخابات مجلس اقدام کنند. اگر 
هم هنوز تصمیم قطعی برای ثبت نام نگرفته اند و هنوز مردد هستند، می توانند در 
این مرحله پیش ثبت نام کنند و در مراحل بعدی انصراف دهند. مهلت تعیین شده 
تمدید نمی شــود. وی یادآور شد: متقاضیان از طریق تلفن همراه می توانند وارد 
سامانه ثبت نام انتخابات مجلس شوند و ثبت نام کنند. فقط نیاز به یک خط تلفن 
همراه به نام داوطلب نمایندگی و اینترنت همراه هســت. ایرانیان خارج از کشور 
نیز با مراجعه حضوری به کنسولگریهای ایران در کشورهای مختلف می توانند در 

سامانه ثبت نام کنند.

واکنشجنجالیفعالسیاسی
بهفارسیحرفنزدنطالبان

محمدعلی ابطحی، رئیس دفتر دولت اصلاحات، در واکنش به اظهارت جدید 
طالبان درباره اینکه نیازی به زبان فارســی ندارند، در حســاب کاربری خود در 

توییتر نوشت:
طالبان گفته ما به زبان فارسی نیاز نداریم. افتخار بزرگی است که طالبان به 
زبان فارســی حرف نزنند. مشکل مهم فارسی زبانانی هستند که با تفکر طالبان 

حرف می زنند.
کنایه فوق سنگین آذری جهرمی به زاکانی: خطر مدیر پر روی 

کارنابلد به مراتب بیشتر از ساختمان های ناایمن است!
محمدجواد آذری جهرمی، وزیر ســابق ارتباطات، در واکنش به ریزش چند 
ساختمان در منطقه 19 تهران در کانال تلگرام خود نوشت: خطر »مدیر پر روی 

کارنابلد« برای یک شهر به مراتب بیشتر از »ساختمان های ناایمن« است. 
گفتنی است؛ رئیس شورای شهر تهران درباره علت حادثه در منطقه 19  گفته 
بود: چند ساختمان به دلیل ضربه ای که به یک ساختمان زده شده، فرو ریختند 
و نیروی پلیســی که در حال صورت جلسه بوده زیر آوار مانده و جان خود را از 
دست داده است؛ نه تنها ساختمان درز انقطاع نداشته بلکه شرایط نشان می دهد 

که ایمنی نیز نداشته است.

دولت

عدلیه

انتخابات

سوشیال

الهیان:
قوانینموجوددرحوزهعفافوحجاب

دردستگاههایدولتیاجراشود
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس خواستار اجرای قوانین 
موجــود در حوزه عفاف و حجاب در دســتگاه های دولتی، ادارات، دانشــگاه ها، 

آموزش و پرورش، شهرداری ها، مترو و اماکن اصناف و سایر مراکز شد.
زهره الهیان در جلســه علنی روز یکشــنبه با گرامیداشــت روز خبرنگار در 
تذکری گفت: در حال حاضر وضعیت جامعه با بدپوششــی و ناهنجاری اخلاقی 
و اجتماعی نامطلوب شده لذا لازم است قوانین موجود در حوزه عفاف و حجاب 
در دستگاه های دولتی، ادارات، دانشگاه ها، آموزش و پرورش، شهرداری ها، مترو و 
اماکن اصناف و سایر مراکز اجرا شود؛ چرا ماده 188 آئین دادرسی کیفری و ماده 
637 قانون مجازات اســلامی جدی گرفته نمی شود؟ وی گفت: کمیسیون اصل 
90 نیز در جلسه ای از دستگاه ها خواسته قوانین موجود در حوزه حجاب و عفاف 

را طبق مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی اجرا کنند.

مجلس


